
Slovensko gospodarstvo po volitvah 

Ekonomija je vedno modna veda, še posebej v kri
zi. To bi moralo slovenske ekonomiste prav danes še 
posebej veseliti, pa mislim, da jih ne, ker so vpraša
nja prihodnosti res težka. Po drugi strani pa je pre
cej stvari dokaj jasnih in jih bodo z veseljem spremi
njali. Ekonomija je tudi nevarna veda, ker je navi
dezno tako preprosta, da jo obvlada vsaka gospodi
nja. Vendar sta ekonomika gospodinjstva in ekono

mika države dve, včasih povsem različni zadevi, nasprotni po instrumentih 
ekonomske politike. 

Slovenci kot manjši narod pravzaprav nimamo različnih ekonomskih 
Sol. Imamo pa različne ekonomiste, ki posamezno ali v skupinicah funkci-

Janez 
Kopač 

607 



608 Anketa Sodobnosti: Janez Kopač 

onirajo kot institucije. Imamo, kar je seveda prav, tudi cel politični spekter 
ekonomistov, ki pa danes še niso razporejeni po strankah. Razen izrazite 
osebne volje teh ljudi po vključevanju v stranke tudi še ni bilo potrebe za 
to. Za kratko predvolilno kampanjo ekonomska vprašanja niso bila kaj 
dosti zanimiva vse do vala mariborskih stavk in stečajev, potem pa prav 
kratek čas zelo, kasneje do volitev pa spet mnogo manj. 

In kakšno bo slovensko gospodarstvo po volitvah? 
Slovensko gospodarstvo bo po volitvah še vsaj nekaj mesecev natančno 

tako kot tik pred volitvami. Če pa ga bomo primerjali s stanjem izpred 
enega leta, bo vsekakor še slabše. Seveda pa volitve niso nič krive. 

Novi parlament, ki je s svojim nastankom simbolno končal partijsko 
državo, se bo moral ukvarjati z razgraditvijo partijske države še v praksi. 
Prav povsod bo treba zamejiti prostor; to lahko razumemo celo dobesedno, 
saj so danes celo nekateri katastrski podatki nedostopni in je tako celo tako 
konkreten pojem ostal v zraku, nekako podružbljen. 

Prav ta podružbljenost, ta »našost«, ta netransparentnost je po moje 
največji problem v slovenskem in jugoslovanskem (socialističnem) gospo
darstvu. Korenina vsega je seveda družbena lastnina. 

Lani je Slovenija »zaslužila« dvakrat toliko izgub kot akumulacije. Nič 
ne pomaga, da je v tem razmerju še vedno skoraj najboljša v Jugoslaviji ali 
pa, da imata v tem trenutku le Črna gora in Vojvodina manj stečajev od 
Slovenije. Bolj ali manj delimo z drugimi vse jugoslovanske težave. Zato bi 
morali približno tako recesijo, kakršni smo in bomo priča, vendar prebro
diti: z Markovičem in v Jugoslaviji ali pa zunaj nje, navkljub mitu o Slove
niji kot drugi Švici. To pa je šele začetek razgrajevanja partijske, morda je 
bolje reči socialistične države. 

Podružbljenost in njej posledično izživljanje politikov pri sprotni, 
neprestano potrebni arbitrarnosti politikov se najbolj kaže pri javnih finan
cah, tako pri zbiranju kot pri porabi. Zato mora biti prvo široko področje 
sprememb prav gotovo davčna reforma, ki se je v Sloveniji začela z razpu
stitvijo SIS-ov in prenosom prispevkov na proračun; s tem so prispevki 
nedvoumno postali davki. Najprej bo treba znižati prispevne oz. davčne 
stopnje - za odstotke, ki so se povečali med hiperinflacijo, in za odstotke, ki 
so taki zaradi predimenzioniranosti socialistične države. Za davkoplačevalce 
so davki tako ali tako vedno preveliki, toda pri nas je to še posebej res. 

Temeljni prometni davek kot najpomembnejša posredna dajatev 
v.Jugoslaviji in za potrebe federacije ima 14 različnih stopenj: od treh do 
750 odstotkov, ob tem, da se za veliko proizvodov ta davek sploh ne 
plačuje. Zahodnoevropski najpomembnejši posredni davek - davek na 
dodano vrednost, pozna le dve do tri davčne stopnje, ki so si blizu skupaj. 
Vse te naše različne stopnje so posledica političnega prepričanja o večji in 
manjši potrebnosti posameznih vrst proizvodov in rezultat pritiska posamez
nih lobbvjev. Za stabilno tržno gospodarstvo je taka porazdelitev privilegi
jev hipoteka, ki je ni moč obiti. 

Naslednji primer so neposredni osebni davki. Teh imamo 7, od tega 
večina prebivalstva sicer plačuje le davek na osebni dohodek. Toda k temu 
moramo prišteti še osebne prispevke in skupno število osebnih dajatev se 
dvigne vsaj na 15. Zahod večinoma pozna le en, sintetični osebni davek. Pa 
ni razlika med nami in njimi le v številu davkov, kar je pomembno bolj za 
preglednost, temveč je razlika tudi v njihovi višini. V letu 1988 npr. je 
povprečni polnoletni Slovenec za funkcioniranje svoje, slovenske države in 
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občine plačal 350 funtov, povprečni Britanec pa za občino 202 funta, poleg 
tega pa moramo oboji plačevati še zvezno državo oz. institucije združenega 
kraljestva. 

Imeli smo oz. imamo socializem, ta pa potrebuje ne toliko močno, kot 
razvejano državo. Zato se bo moralo iz proračunov marsikaj izseliti: npr. 
večji del zdravstva, ki se povsod po razvitejšem svetu financira prek zavaro
valnic, saj zdravje pač ni državna dobrina. Ostal bo najbrž le manjši del, ki 
bo predstavljal socialno politiko z novim konceptom: sociala ni motiv 
gospodarskega sistema, temveč korektiv tržnega gospodarstva. 

Pri nas je v istem košu s proračunom tudi pokojninsko zavarovanje. 
Tudi to bo, temelječe na solidarnosti, prav gotovo le še delno ostalo v taki 
obliki, kot je sedaj, saj bodo življenjsko, ne pokojninsko zavarovanje prev
zele zavarovalnice in morda celo več pokojninskih skladov. 

Proračuni se bodo zmanjšali tudi za del druge t. i. družbene in gospo
darske infrastrukture, ki bo morala izpod dežnika monopola na trg. Sociali
stično gospodarstvo je izredno zmonopolizirano, saj so morali posamezni 
poslovni subjekti delati ne le v svoje, temveč v splošno dobro, zato so dobili 
tudi določene ugodnosti. Takšno vsevprek neprofitno gospodarstvo seveda 
ne more preživeti. Najbolj zmonopolizirane pa so t. i. dejavnosti posebnega 
družbenega pomena; teh je v Sloveniji približno 50. Namesto da bi država 
kot lastnica infrastrukture in javnega denarja podeljevala koncesije izvajal
cem javnih storitev (podeljevanje koncesij je sploh izključna pravica lokalne 
ali nacionalne države), imajo pri nas za nekatere koncesije pravico podelje
vanja kar poslovni subjekti. 

Socializem, v katerem je bilo vse naše, prav tako ni imel ostro poteg
njene črte med javno upravo in državnimi službami. 

Prav to umeščanje stvari na svoje mesto, vključno s polastninjenjem 
družbene lastnine, bo najbrž glavna značilnost v slovenskem gospodarstvu 
po volitvah. Umestiti pa se bomo morali tudi v Jugoslaviji, s katero bomo 
očitno še nekaj časa močno povezani. Ta trenutek je najmodernejša in tudi 
najrealnejša ideja konfederacije. Konfederacija pa ni sama po sebi umeven 
pojem, niti v teoriji, kaj šele v praksi. Zato je meni bližji pojem Jugoslovan
ska gospodarska skupnost, ki bi si iskala čimbolj verodostojen vzor v Evrop
ski gospodarski skupnosti, pa tudi čustveno ne bi bila nabita, to pa bo 
v pogajanjih z jugoslovansko vlado ali drugimi republikami zelo pomembno. 

Jugoslovanska gospodarska skupnost bi bila glede na sedanjo federa
cijo mnogo bolj transparentna tvorba, pa tudi mnogo manj konfliktna zaradi 
strogo razmejenih pristojnosti. 

V taki skupnosti bi države partnerice (ali celo državi partnerici - Slove
nija in preostali del Jugoslavije - kar pa ni verjetno) morale samostojno 
urejati lastninska in delovna razmerja, kmetijsko politiko in velike tehnolo
ške sisteme, sistem in politiko neposrednih davkov. Morale bi biti samo
stojne, vendar usklajene, pri določanju posrednih davkov, akciz in carin. 

Jugoslovanska gospodarska skupnost bi verjetno lahko funkcionirala le 
ob enotni dinarski denarni politiki, ki bi jo s konsenzom določili guvernerji 
centralnih bank držav članic, morda pa celo s samostojnimi nacionalnimi 
monetarni z določenim maksimalnim tečajnim odstopanjem, kot je to pri
mer v sedaj še veljavnem monetarnem sistemu znotraj Evropske gospodar
ske skupnosti. Vsekakor pa bi bila najpomembnejši instrument za delovanje 
in nadzor skupnih institucij v taki skupnosti kotizacija kot edini način 
financiranja le-te. 
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Torej bo glavna značilnost slovenskega gospodarstva po volitvah umeš
čanje - v svet, v svojo okolico in na svoje temelje. Vodilo tega mora biti 
vsekakor liberalna logika trga, za katerega se v majhni ekonomiji, kot je 
naša, kjer npr. mnogi osebno poznajo vse svoje potencialne kupce, nikoli ne 
moremo zadosti truditi. Za tako gospodarstvo je vsekakor dovolj prostora 
na tem svetu. Dva milijona bogatih posameznikov je upoštevanja vredna 
skupina. 


